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فرار1/2میلیونشرکتازشفافسازی
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
ش��رکت ثبت ش��ده در کش��ور داریم که هنوز 
صورتحس��اب های مالی خ��ود را ارائه نداده اند، 
گف��ت: قصد داریم در ۶ ماه دوم امس��ال همه 
بنگاه ه��ای اقتصادی را به ش��فافیت اقتصادی 
س��وق دهیم. به گزارش تس��نیم، محمدرضا 
پورابراهیمی افزود: تصریح قانونی این است که 
همه ش��رکت ها و بنگاه های اقتصادی موظف 
به افش��ای ص��ورت مالی برای شفاف س��ازی 
اقتصادی هس��تند اما  جز تعداد بسیار کمی از 
بنگاه های اقتصادی، بسیاری به این قانون گردن 
ننه��اده و پرونده مالی خود را افش��ا نکرده اند. 
پورابراهیمی ادامه داد: از مجموع شرکت هایی 
که در سامانه کدال ثبت شده فقط ۲7 شرکت 
اطلاع��ات مالی خود را ثب��ت کرده اند. به گفته 
وی، ۶ هزار شرکت خیریه ثبت شده در کشور 
داریم که هنوز صورتحس��اب مالی خود را افشا 
نکرده اند. وی با بیان اینکه وزارت اقتصاد ناظر 
بر صحت اجرای صحیح قانون ش��فافیت مالی 
است، اضافه کرد: متأسفانه بسیاری از شرکت ها 
زیرمجموعه نهادهای دولتی هستند که تاکنون 
اطلاعات مالی خود را ارائه نداده اند در حالی که 
این تکلیف قانونی اس��ت. پورابراهیمی تصریح 
ک��رد: هیچ یک از س��ازمان های وقفی، خیریه 
و صندوق بازنشس��تگی هم��کاری نکرده اند، 
یکی از شرکت های زیرمجموعه وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی صدها ش��رکت ثبت کرده 
اس��ت که حتی یک صفحه صورتحساب مالی 
ندارند. در همین حال، شاپور محمدی، رئیس 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار گفت: حدود ۲5 
تا 3۰ شرکت اسناد مالی خود را افشا کرده اند 
ام��ا ش��هرداری ها هنوز جواب مکاتب��ات ما را 
درباره شفاف س��ازی مالی نداده ان��د. وی افزود: 
تعداد ش��رکت هایی که اطلاعات مالی خود را 
افش��ا نکرده اند بسیار بیشتر از آنهایی است که 

همکاری کرده اند.

جانگرفتنتخمهایرانیبرایصادرات
درگذش��ته یک مش��کل در قانون تعرفه ها 
بی��ن تخمه های آجیل��ی و روغنی ب��ود که از 
عدم تفکیک تعرفه وارداتی تخمه ها ایجاد شد 
و متاس��فانه برخی از این منفذ استفاده کرده 
و س��ود کلان بردند. س��یدتقی کبیری، عضو 
کمیس��یون اقتصادی مجل��س در گفت وگو با 
خانه ملت درباره واردات بی رویه تخمه به کشور، 
گفت: تخمه های روغنی جزو کالای  اساس��ی 
در بازار کشاورزی داخلی تلقی می شود این در 
حالی اس��ت که 9۰ درصد واردات تخمه با ارز 
وارداتی عملیاتی ش��ده است. وی تصریح کرد: 
پس از تفکیک میزان تعرفه  های وارداتی تخمه، 
تعرفه واردات تخمه کدو به 4۰ درصد افزایش 
پیدا کرد اما درباره تخمه آجیلی و آفتابگردان 
افزایش تعرف��ه واردات  به میزان 55 درصد به 
دولت پیشنهاد شده که با  عملیاتی شدن این 
موضوع می توان  از تولیدکننده داخلی حمایت 
کافی کرد. با این افزایش علاوه  بر کنترل واردات 
تخمه می توان تولیدکننده تخمه را به صادرات 

دلگرم کرد.

صادرات2میلیارددلاریایران
بهعراق

گروه اقتصادی: براساس آخرین آمارها، عراق با 
۲ میلیارد دلار واردات از ایران در 4 ماه نخست 
امسال، دومین مقصد صادراتی کالاهای ایرانی 
به شمار می آید. به گزارش »وطن امروز«، ناصر 
بهزاد، رایزن بازرگانی ایران در عراق با اشاره به 
پیش بینی افزایش 8 درصدی در ارزش صادرات 
ایران به ع��راق در ۶ ماه اخیر، گفت: بالغ بر 3 
میلیارد دلار صادرات ای��ران به عراق در ۶ ماه 
نخست امسال پیش بینی می شود. این افزایش 
از صدور کالاهایی چون محصولات کشاورزی، 
ماشین آلات و وس��ایل مکانیکی، ادوات برقی 
و دارو ناش��ی می شود و همچنین مواد غذایی 
مانن��د رب، ماکارونی و آرد، فرآورده های لبنی، 
محصولات پتروشمی و روان کننده های صنعتی 
نی��ز در زمره محصولات پررون��ق صادراتی به 
کشور عراق قرار دارد. بهزاد درباره آمار تجارت 
خارجی عراق افزود: واردات عراق از کشورهای 
مختلف، س��الانه 3۰ میلیارد دلار است که به 
تفکیک، چین با س��هم ۲8، ترکیه ۲7 و ایران 
۲4 درصدی در جایگاه اول تا سوم کشورهای 
صادرکننده به عراق ایستاده اند. به گفته وی، اگر 
صادرات خدمات فنی و مهندس��ی و میعانات 
گازی به آن اضافه ش��ود، سهم ایران با ترکیه 
براب��ری خواهد کرد، همچنانکه امس��ال برای 
اولین بار صادرات گاز به ع��راق را با روزانه 1۲ 
میلیون مترمکعب آغاز کردیم. وی تصریح کرد: 
قیمت س��رانه هر تن کالای صادراتی ایران به 
عراق 5۰۰ دلار است که در مقایسه با 35۰ دلار 
سرانه کل صادرات ایران، ارزش بالاتری را نشان 
می دهد. بهزاد درباره نمایشگاه چهل و چهارم 
بازرگانی عراق اظهار داشت: این نمایشگاه از ۲9 

مهر تا 8 آبان در بغداد برگزار خواهد شد.

در مراسمی با حضور رئیس دفتر مقام معظم رهبری 
و رئیس ستاد اجرایی فرمان امام)ره( صورت گرفت

افتتاحهمزمان130مدرسهبرکت
رئیس س��تاد اجرای��ی فرمان 
ام��ام)ره( از ایج��اد 35۰ هزار 
شغل توسط این ستاد خبر داد. 
به گ��زارش مهر، محمد مخبر 
در مراسم افتتاح 13۰ مدرسه 
بنیاد برکت در سراسر کشور که با حضور رئیس 
دفتر مقام معظم رهبری برگزار شد، اظهار داشت: 
تاکنون ۲5 هزار طرح توسط این ستاد در کشور 
اجرا ش��ده اس��ت. وی بیان داشت: نقطه آسیب 
کشور در حال حاضر مس��ائل اقتصادی است و 
دشمن روی همین مساله طمع دارد. مخبر تاکید 
کرد: رهبر انقلاب از 1۲ سال قبل درباره اقتصاد 
هش��دار دادند و نقطه آسیب ما مساله اقتصادی 
است. وی خاطرنش��ان کرد: در ایران نعمت ها و 
فرصت  های بسیاری وجود دارد. مخبر تاکید کرد: 
از ای��ن تریبون عرض می کنم یک عزم و نهضت 
ملی برای حل ۲ موضوع اساس��ی کش��ور لازم 
است، از دلسوزان نظام و مردم خواهش می کنم 
مساله اشتغال و رفع فقر را جدی بگیرند زیرا این 
وضعیت زیبنده کشور نیس��ت. کشور ظرفیت 
اداره دو براب��ر جمعیت فعل��ی را دارد. وی ادامه 
داد: در س��تاد هیچ کاری انجام نمی شود مگر با 
منطق اقتصاد مقاومتی. از جمله 3۲۰ بنگاه در 
زیرمجموعه ستاد راه اندازی شده که تا امروز 1۶۰ 
بنگاه از آنها به خارج از ستاد سپرده شده و همین 
مس��اله ۲۰۰ هزار فرصت ش��غلی را ایجاد کرده 
است. مخبر اضافه کرد: ما همه پرونده  های بزرگ 
را به مناطق محروم بردیم و بیش از 3۰ شرکت 
از طریق بورس و فرابورس آماده واگذاری به مردم 
اس��ت. همچنین از س��ال 93 تاکنون از بیش از 
4۰ ش��رکت خارج شده      و موسسه دانش بنیانی 
را راه ان��دازی کرده     ای��م که زمین��ه خوبی برای 
س��اماندهی دیگر شرکت  های دانش بنیان است. 
وی پش��تیبانی از 35۰ گروه جه��ادی، احداث 
هزار و 35۰ مدرس��ه و تحویل 93۰ باب از آنها 
را از جمله خدمات ستاد اجرایی دانست و گفت: 
حدود 4۰۰ مدرسه در حال ساخت است. وی از 
ارائه وام قرض الحسنه به حدود 5۰ هزار نیازمند 
خبر داد و گفت: کاش��ت حلزون ب��رای نوزادان 
ناشنوا به منظور جلوگیری از مشکلات بعدی در 
س��تاد اجرایی در حال انجام است. وی از ایجاد 
اشتغال برای 35۰ هزار نفر خبر داد و افزود: کار 
اصلی ما این اس��ت که م��ردم را تقویت کنیم تا 
روی پای خود بایستند و کشور این گونه از همه 
ابعاد بیمه می شود. مخبر افزود: در ستاد بیش از 
3 هزار تقاضای مشارکت وجود دارد که می تواند 
زمینه جذب۶۰ هزار میلیارد تومان مشارکت در 

جهت اشتغالزایی را فراهم کند.

وزیر ارتباطات:
تحریمGSMAواقعیاست

گ�روه اقتصادی: وزی��ر ارتباطات با تایید تحریم 
اپراتوره��ای ایران��ی توس��ط  GSMA ب��رای 
رف��ع این تحریم ها با دبی��رکل جهانی مخابرات 
دیدار و گفت وگو ک��رد. به گزارش »وطن امروز« 
محمدج��واد آذری جهرمی در خلال نشس��ت 
وزرای ارتباطات کشورهای عضو اتحادیه جهانی 
مخابرات در گفت و گو با هولین ژائو، دبیرکل اتحایه 
جهانی مخابرات، خواستار پیگیری حذف عضویت 
اپراتورهای ایرانی از انجمن موبایل )GSMA( و 
نیز حذف برنامه های ایرانی از AppStore شد. 
آذری جهرمی با اشاره به برنامه  ریزی برای تغییر 
ساختار مدل تعرفه  گذاری اینترنت در ایران برای 
رسیدن به حجم ۲/5 برابری بازار مخابرات کشور 
در برنامه ششم توسعه، از دبیرکل اتحادیه جهانی 
درخواست کرد در مدت یک ماه آینده نسبت به 
اعزام مشاوران خبره در این عرصه به ایران اقدام 
کن��د. در ادامه ژائو با انتقاد از رفتار GSMA در 
حذف اپراتورهای ایرانی، تاکید کرد: همه تلاش 
خ��ود برای اص��لاح این رفتار ب��ه کار گرفته و با 
ارتباطات مناسب موضوع حذف برنامه های ایرانی 
از AppStore را نیز پیگیری می کنم. گفتنی 
است، پیش تر جهرمی تحریم اپراتورهای ایرانی 
را توس��ط GSMA مورد تردید دانسته بود اما 
با توجه به جلسه وی با دبیرکل اتحادیه جهانی 
مخابرات، موضوع تحری��م  اپراتورهای ایرانی به 
یقین تبدیل ش��ده اس��ت. GSMA تنها نهاد 
صادرکننده شناسه بین المللی موبایل در جهان 
اس��ت و اگر این تحریم ادامه داشته باشد ضمن 
اینکه شهروندان ایرانی دیگر نمی توانند موبایل های 
خود را اصالت سنجی کنند در عمل نیز شرایط 
تولید موبایل در کش��ور از بین رفته و تولیدات 
داخلی نیز امکان صادرات ندارند. آذری جهرمی 
 همچنی��ن اظه��ار داش��ت: در ای��ران بیش از

9۰ درصد از منابع آبی برای کشاورزی استفاده 
می شود، بس��یاری از مردم در مناطق روستایی 
و دورافت��اده برای گذران زندگی به کش��اورزی 
وابسته اند و یک راهکار اثربخش بسیار ضروری 
اس��ت. وی تصریح کرد: ما مجبوریم از اینترنت 
اش��یا و ه��وش مصنوعی برای معرف��ی آبیاری 
هوشمند و خودکار استفاده کنیم؛ اجرای اولیه این 
 برنامه ها نشان داده ما می توانیم مصرف آب را تا

5۰ درصد کاهش دهیم. 

شفاف سازی

3اقتصاد

گروه اقتصادی: ولی الله س��یف هیچ گاه فکرش را هم 
نمی ک��رد ۲ ماه بع��د از بیان این جمل��ه که »دیگر 
موسس��ه غیرمج��از تعیین تکلیف نش��ده نداریم«، 
همچنان بحران موسسات مالی گریبانگیر وی باشد 
و او بابت مشکلات بسیار سپرده گذاران مجبور باشد 
مدام جواب رسانه ها و نماینده ها را بدهد. به گزارش 
»وطن ام��روز«، رئیس  کل بانک مرکزی و دوس��تان 
رس��انه ای وی هر کاری کردند نتوانستند حساسیت 
افکار عمومی را نسبت به موسسات مالی و مشکلات 
س��پرده گذاران ک��م کنند. ۲ ماه از روزی که س��یف 
اعلام کرد دیگر موسس��ه تعیین تکلیف  نشده نداریم 
گذش��ته اما هر روز ابعاد منفی این مساله گسترده تر 
می شود. بزرگ ترین مساله برای بانک مرکزی موسسه 
اعتباری کاسپین است؛ موسسه ای که بانک مرکزی 
در اس��فند 1394 ب��ه آن مج��وز داد و 8 تعاونی زیر 
مجموعه این موسس��ه بدون اینک��ه ادغامی صورت 
گرفته شود و حسابرسی  شده باشند تابلوهای کاسپین 
را برافراش��تند و هزاران س��پرده گذار با اعتماد همان 
تابلوها در آنجا س��پرده گذاری کردند. 1۰ ماه پس از 
دادن مجوز مشخص شد موسس��ه ای وجود ندارد و 
هنوز تعاونی های کاسپین ادغام نشده اند، بزرگ ترین 
تعاونی یعنی فرشتگان هم کسری زیادی دارد. بانک 
مرک��زی همه تقصیرها را گردن دیگ��ران انداخت و 
گفت سپرده گذاران نباید تا قبل از ادغام سپرده گذاری 
می کردند! این در حالی اس��ت که بانک مرکزی قبل 
از آغاز بحران اعلام نکرده بود مجوزش مش��روط به 
ادغام تعاونی هاس��ت و اقدامی برای پایین کش��یدن 
تابلوهای کاسپین نکرده بود. به هر حال با آغاز بحران 
مقرر ش��ده با فروش اموال تعاونی های زیرمجموعه 
کاسپین پول سپرده گذاران پرداخت شود اما با اعلام 
اطلاعیه هایی مش��خص شد نه تنها سودهای اعلامی 
پرداخت نمی ش��ود بلکه فقط دفترچه سپره گذاران 
تغییر می کند و 1۰ درصد اصل پول آنها هم کس��ر 
شده اس��ت. البته بانک مرکزی اعلام کرد این کسر 
1۰ درصد علی الحساب بوده و بعدا پرداخت می شود. 
کمیس��یون اقتصادی مجلس نیز بانک مرکزی را در 
زمینه ساماندهی کاسپین متخلف خواند و در صحن 
علنی مجلس نیز اکث��ر قریب به اتفاق نمایندگان با 
ارس��ال پرونده تخلف دولت ب��ه قوه قضائیه موافقت 
کردند تا حرکت بی سابقه ای از سوی مجلس صورت 
گرفته باشد. تحصن سپرده گذاران برابر قوه قضائیه و 
درخواست و اس��تدعا از دستگاه قضا برای رسیدگی 
ب��ه پرون��ده بان��ک مرکزی ط��ی یک هفت��ه اخیر 
خبرس��از بوده و برخی نمایندگان مجلس در جمع 
س��پرده گذاران حاضر ش��دند. احم��د توکلی، عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، علی وقفچی، طراح 
س��وال از رئیس جمهور و فری��دون احمدی، نماینده 
زنجان از جمله اف��رادی بودند که با حضور در جمع 
سپرده گذاران قول پیگیری موضوع از طریق قانون را 
دادند. غلامحسین اسماعیلی، رئیس کل دادگستری 
استان تهران در گفت وگو با خبرگزاری میزان با اعلام 
اینکه اصل موضوع تجمع کنندگان موسسه کاسپین 
به بانک مرک��زی بر می گردد، گف��ت: در این رابطه 
بررسی های لازم در دادسرا در حال انجام است. بیشتر 
اعتراض این افراد به عملکرد بانک مرکزی است و افراد 
از قوه قضائیه بیشتر تقاضای حمایت و پشتیبانی دارند. 
این مقام عالی قضایی در ادامه بیان کرد: در این رابطه 
از ناحیه دادسرا بررسی های لازم در حال انجام است.

وقفچی: چرا سؤال از رئیس جمهور اعلام وصول  ■
نمی شود

عل��ی وقفچ��ی ک��ه نماین��ده ط��راح س��وال از 

رئیس جمهور با محوریت مش��کلات س��پرده گذاران 
موسس��ات مالی است، در گفت وگو با »وطن امروز« از 
تاخیر در اعلام وصول این س��وال انتقاد کرد و گفت: 
نمی دان��م چرا به طرحی که چند ماه پیش از س��وی 
بیش از 8۰ نماینده امضا ش��ده رس��یدگی نمی شود 
و در اع��لام وص��ول آن تردید وج��ود دارد. وی افزود: 
این بدیهی اس��ت ک��ه بانک مرک��زی و دولت درباره 
موسس��ات مالی اهمال کاری کرده ان��د و باید در این 
زمینه پاسخگو باشند. بانک مرکزی به وعده هایی که 
داده عم��ل نمی کند. وقفچی با طرح یک مثال گفت: 
مثلا بانک مرکزی اعلام کرده سپرده گذاران کاسپین 
تا سقف 1۰۰ میلیون تومان پول خود را دریافت کنند 
ام��ا وقتی س��پرده گذاران مراجعه می کنند می بینند 
 س��ودی پرداخت نمی ش��ود و از اصل پ��ول آنها هم 
1۰ درصد کسر می شود و فقط دفترچه  عوض می شود. 
حتی سپرده گذاران همان پول را هم نمی بینند، چرا 
که می بینند اصلا پولی در کار نیست! وی گفت: بانک 
مرک��زی قول داده بود در م��دت چند روز این بحران 
را تمام کن��د اما چند ماه از آن وعده هم گذش��ته و 
ابعاد این بحران وخیم تر می شود. قطعا طرح سوال از 
رئیس جمهور را تا احقاق حق مردم پیگیری می کنیم.

لاریجانی: به یک فرمول رسیدیم ■
فقط علی وقفچی پیگیر اعلام وصول طرح سوال 
از رئیس جمهور نیس��ت و روز گذشته  نادر قاضی پور 
در تذک��ری ب��ه علی لاریجانی گفت چ��را این طرح 
اعلام وصول نمی شود؟ علی لاریجانی، رئیس مجلس 
ش��ورای اس��لامی در جلس��ه علنی دیروز سه شنبه 
4 مهرماه در پاس��خ به اخطار و تذکر نادر قاضی پور، 
نماینده مردم ارومیه درباره ضرورت اعلام وصول سوال 
از رئیس جمهور درباره موسس��ات مالی و اعتباری از 

سوی رئیس  مجلس، گفت: در حال پیگیری موضوع 
هستیم. وی در ادامه خطاب به حاجی دلیگانی ادامه 
داد: همان زمان که شما و دوستان ما موضوع را دنبال 
می کردید، آقای پزشکیان هم جلساتی برگزار می کرد 
تا معلوم ش��ود میان بانک مرک��زی، وزارت اقتصاد و 
قوه قضائیه باید هماهنگی هایی صورت گیرد تا اموال 
مردم با دس��تور قاضی آزاد شود و بتوانند بدهی ها را 
پرداخت کنند. رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه در جلسات برگزار شده به ریاست نایب رئیس 
مجلس، مسؤولان مربوط به فرمولی رسیده اند و کار 
در حال انجام است، گفت: موضوع را با جدیت دنبال 

می کنیم تا اشکالات رفع شود.
ب�اب ش�رخری در س�پرده  های مالباخت�گان  ■

مؤسسات مالی باز شد
عضو کمیس��یون بودجه مجل��س گفت: وظیفه 
بانک مرکزی اس��ت که از خرید و فروش سپرده  های 
مردم در موسس��ات مالی و اعتباری جلوگیری کند. 
حسینعلی حاجی دلیگانی در گفت وگو با خبرگزاری 
خانه ملت، ب��ا بیان اینکه این روزها با پیگیری از هر 
بانک یا موسس��ه ای مشخص می ش��ود این موسسه 
عملیاتی انجام داده که خلاف قانون است، گفت: بانک 
مرکزی هیچ نظارت و پیگیری جدی بر موسس��ات 
مالی و اعتباری نداش��ته است و  این موسسات  یک 
حالت رها شده و بدون صاحب در بعد نظارتی دارند 
که این موضوع برخی طبعات اجتماعی و امنیتی برای 
کشور ایجاد می کند. عضو کمیسیون برنامه، بودجه و 
محاس��بات مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
رئیس بانک مرکزی باید هر چه زودتر مسؤولیت این 
همه همکاری را برعهده بگیرد، افزود: س��یف باید از 
ملت ایران عذرخواهی و تلاش کند رسما اشتباهات 

گذش��ته را جبران کند، نه اینکه با صحبت های خود 
به زخم س��پرده گذارانی که در دریافت س��پرده  های 
خود ماه ها با مشکل روبه رو هستند، نمک بپاشد، چرا 
که س��پرده گذاران کاسپین، پردیسبان، ثامن الحجج 
البرز و... دچار عس��ر و حرج ش��ده  اند و نه تنها جواب 
قانع کننده ای برای آنه��ا ندارد، بلکه به نوعی نگرانی 
سپرده گذاران را بیشتر می کند. حاجی دلیگانی با بیان 
اینکه وظیفه بانک مرکزی است که از خرید و فروش 
سپرده ها جلوگیری کند، ادامه داد: دستگاه  های دیگر 
مس��ؤول این کار نیستند و اگر بانک مرکزی بخواهد 
دس��تگاه  های دیگر می توانند کم��ک کنند، چرا که 
متولی برخورد با موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز 
بانک مرکزی است. وی با اشاره به اینکه خرید و فروش 
سپرده ها نوعی شرخری محسوب می شود، یادآور شد: 
تا دیروز چک مردم را خریداری می کردند و درصدی 
از آن را دریاف��ت و چ��ک را تبدیل به پول می کردند 
اما امروز س��پرده های مردم را خریداری می کنند، لذا 
اگر پول و  س��پرده ای موجود است به سپرده گذاران 
پرداخت کنند. نماینده مردم شاهین ش��هر و میامی 
در مجلس شورای اس��لامی افزود: چگونه فردی که 
شرخر بوده می تواند س��پرده را تبدیل به پول کند؟ 
قطعا ش��رخرها به گونه ای فکر و عمل می کنند که 
ضرر نکنند اما مردم نمی توانند سپرده خود را دریافت 

کنند، پس منابع موجود است.
 فراکسیون امید هم ناامید از  بانک مرکزی ■

روز گذش��ته سیف در مجمع عمومی فراکسیون 
امید نیز حاضر ش��د و مش��اهده  ک��رد نماینده های 
همس��وی وی نیز از عملکرد بان��ک مرکزی رضایت 
ندارند. بهرام پارس��ایی، س��خنگوی فراکسیون امید 
مجلس ش��ورای اس��لامی با اش��اره به جلسه صبح 
دیروز )سه ش��نبه( مجمع عمومی این فراکس��یون، 
گفت: نماین��دگان دغدغه های مختل��ف در این دو 
حوزه را مطرح کردند که عمدتا حول محور مس��ائل 
اقتصادی بویژه مش��کلات س��پرده گذاران موسسات 
مالی و اعتباری بود. مش��کلی که در پرداخت طلب 
سپرده گذاران وجود داش��ته، این بوده که طلبکاران 
کلان با حکم قضایی حس��اب هایی که قرار بود از آن 
طلب س��پرده گذاران را پرداخت کنند، مسدود کرده 
بودند که ظاهرا این مشکل در حال مرتفع شدن است 
تا تعداد زیادی از س��پرده گذاران به پول شان برسند. 
بر همین اس��اس مقرر شده جلسات مشترک 3 قوه 
برای حل این مش��کل برگزار و درب��اره این موضوع 

تصمیم گیری شود.

»وطن امروز« از آخرین مشکلات مردم در مؤسسات اعتباری گزارش می دهد

ناتوانیعجیبدولتدرحلمسألهسپردهگذاران
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تجارت

برای بررسی مشکلات کارگران و کارخانه ها انجام شد

ورود وزرای صنعت و اقتصاد به مسأله آذرآب و هپکو
رئیس سازمان برنامه و بودجه:

نرخ بیکاری تابستان 11/5 درصد شد
کارگ��ران  اعت��راض  پ��ی  در 
هپک��و  و  آذرآب  کارخان��ه   ۲
به دلی��ل عقب افت��ادن حقوق های ش��ان، وزیر 
صنع��ت، معدن و تجارت ب��ا وزرای اقتصاد،کار، 
رئیس کل بانک مرکزی، اس��تاندار و نمایندگان 

اس��تان مرک��زی نشس��ت 
برگزار کرد. به گزارش شاتا، 
گفت  شریعتمداری  محمد 
ب��ا ع��زم جدی مش��کلات 
کارگ��ران هپک��و و آذرآب 
اراک را دنب��ال می کند. وی 

افزود: پ��س از برگزاری مجمع و تعیین تکلیف 
مدیریت این شرکت، اقداماتی به منظور تقسیط 
بدهی این ش��رکت به تامی��ن اجتماعی و امور 
مالیاتی، ترخیص مواد اولیه شرکت بدون نیاز به 
ضمانتنامه بانکی در گمرک، پرداخت تسهیلات 
رونق تولید و جلوگی��ری از لغو قراردادهای این 
ش��رکت انج��ام می ش��ود. وی در ادامه نظارت 
سازمان خصوصی  سازی بر تعهدات مالک هپکو، 
اجرای مفاد قرارداد واگ��ذاری، پرداخت حقوق 
و دس��تمزد کارگ��ران و پیگی��ری و نظارت بر 
قراردادهای هپکو و ارائه گزارش روزانه را خواستار 
شد و تأکید کرد: تعهد مالک به پرداخت حقوق 
و دستمزد باید از جانب سازمان خصوصی  سازی 

مورد نظارت کامل قرار گیرد. ش��ریعتمداری به 
معاون امور صنایع خود دس��تور داد قراردادهای 
موجود در شرکت  های هپکو و آذرآب را نظارت و 
پیگیری کند و با جدیت تأکید کرد: ارائه گزارش 
روزانه در این باره ضروری است و آقای صالحی نیا 
برای حل وفصل قراردادهای 
دارای مش��کل اق��دام کند. 
وی خاطرنش��ان کرد: باید 
از واردات ماش��ین آلاتی که 
تولید مش��ابه داخلی دارند، 
جلوگیری به عم��ل         آید تا 
شرکت هایی مانند هپکو زیان نبینند. همچنین 
وزیر اقتصاد در این نشست با تأکید بر ترخیص 
کالاهای مان��ده در گمرک متعلق به ش��رکت 
آذرآب گفت: تعیین حسابرس و بررسی وضعیت 
صورت حس��اب های موجود برای بورس باید در 
دس��تور کار قرار گیرد. از س��وی دیگر نماینده 
کارگران ش��رکت هپک��و، مدیریت را مش��کل 
اصل��ی این کارخانه اعلام کرد و گفت: بخش��ی 
از مش��کلات به وجود آمده برای این ش��رکت با 
تعامل با دستگاه هایی از جمله شهرداری و وزارت 
راه وشهرس��ازی قابل حل اس��ت و جلوگیری از 
واردات دستگاه های راه سازی قابل تولید در داخل 

نیز به این موضوع کمک می کند.

بر اس��اس جدیدتری��ن گزارش 
مرکز آمار ایران، در تابستان سال 
جاری نرخ مشارکت 41 درصد و نرخ بیکاری 11/5 
درصد شده اس��ت. به گزارش تسنیم، محمدباقر 
نوبخت، رئیس سازمان برنامه و بودجه در نشست 

خبری با خبرنگاران گفت: از 
س��ال 9۲ تا 95 یک میلیون 
و 95۶ ه��زار نی��روی جدید 
وارد ب��ازار کار ش��ده اند. وی 
با بیان اینکه ن��رخ واقعی ارز 
نزدیک به ن��رخ ارز مبادله ای 

است، گفت: فکر می کنم نرخ واقعی ارز نزدیک به 
همین نرخ ارز مبادله ای باش��د و در صورتی که ارز 
تک نرخی به مرحله اجرا برس��د به سمت نرخ ارز 
آزاد نمی رویم و ارز تک نرخی ش��اید چیزی بین ۲ 
نرخ مبادله ای و بازار آزاد باش��د. نوبخت با تصریح 
اینک��ه هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین و 
سایر حامل های انرژی نداریم، افزود: مجلس اجازه 
افزایش قیمت بنزین در س��ال گذشته را به دولت 
داده بود اما به دلیل اهمیت کنترل تورم برنامه ای 
در این باره نداریم. نوبخت وجود هرگونه برنامه برای 
افزایش قیم��ت حامل های انرژی را تکذیب کرد و 
گفت: هیچ پیشنهادی نیز از سازمان برنامه و بودجه 
برای افزایش قیمت حامل های انرژی وجود ندارد. 

وی ادامه داد: براساس عملکرد، هزینه های جاری 
دولت از 1۲۰ هزار میلیارد تومان در س��ال 9۲ به 
۲۰7 هزار میلیارد تومان در سال 95 افزایش یافت 
که نشان می دهد با توجه به تورم 73 درصد اضافه 
ش��ده اس��ت. نوبخت اضافه کرد: درآمدهای نفتی 
کشور در سال های 9۲ تا 95، 
یکصد و 57 میلیارد دلار بود 
که در مقایسه با 4 سال قبل از 
آن یعنی از 88 تا 91 که ۲51 
میلی��ارد دلار بود، 37 درصد 
کاهش نشان می دهد. رئیس 
س��ازمان برنامه و بودجه درب��اره پرداخت یارانه ها 
و منابع و مصارف گفت: به دلیل توقیف حس��اب 
ش��رکت پالایش و پخش و گاز از س��وی سازمان 
مالیاتی، مجبور به برداشت از خزانه برای پرداخت 
یارانه شدیم. بر این اساس با توجه به اینکه باید 4۲ 
هزار میلیارد تومان در بین خانوارها توزیع شود، باید 
1۰ هزار میلیارد تومان از خزانه برداشت شود، در 
حالی که هر سال به طور متوسط 1۲ هزار میلیارد 
تومان از خزانه برداشت شده است. سخنگوی دولت 
خاطرنشان کرد: با استفاده از نرم افزار جدیدی که 
سازمان مالیاتی به کار برد، سال گذشته 4 تا 5 هزار 
میلیارد تومان مالیات های مخفی با کمک نهادهای 

مختلف کشف شد.

اشتغالکارگر

فاوا

عضو کمیسیون برنامه و بودجه: سیف از ملت ایران عذرخواهی کند

نما

خودکشیسیاسینکنید
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اعتباری بود که شما ]رئیس مجلس[ دستور دادید آقای پزشکیان جلساتی را در این باره برگزار کند و 
چند جلسه با حضور رئیس بانک مرکزی برگزار و طی آن تاکید شد مشکلات سپرده گذاران حل شود. 
قاضی پور با تاکید بر اینکه حق سپرده گذاران این است که به پول های شان برسند و وظیفه مجلس نیز 
پیگیری حل این مشکل است، خطاب به علی لاریجانی گفت: ما از شما می خواهیم همین امروز سوال از 
رئیس جمهور را اعلام وصول کنید تا رئیس جمهور در این باره به ما توضیح دهد البته شما به خاطر تعامل 

با دولت خودکشی سیاسی نیز می کنید تا دولت زیر سوال نرود.


